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Množična udeležba bivših bork in deportirank v nedeljo v Vidmu

Odločen protest žensk 
zaradi nasilja v Bosni

Ita lijanske žene, bivSe 
partizanke in deportiranke 
jasno in glasno odklanjajo 
vojno v Bosni in Hercegovi
ni ter si prizadevajo za takoj
šnjo miroljubno rešitev tra
gedije na Balkanu. Svoj pro
test proti nečloveškim meto
dam, katerih žrtve so v prvi 
vrsti bosanske žene in otroci, 
so izrazile v dokumentu, ki 
so ga poslale predsednikom 
OZN, Evropskega parlamen
ta, italijanske države, Senata 
in Poslanske zbornice.

Protestno manifestacijo je 
Zenski koordinacijski odbor 
ANPI pripravil na videm
skem gradu, kjer se je zbralo 
izredno veliko Število žensk, 
bivših bork, ki so prišle iz 
? rnih dežel severne in sre- 
flnje Italije. Prisotne so bile 
tudi zastopnice Zenskih or

ganizacij in gibanj iz Slove
nije, Hrvaške in Bosne.

Iz posegov je bilo razbrati 
veliko skrb zaradi bosanske 
tragedije, kjer so prav Zen
ske in otroci pod najveCjim 
udarom. Zaradi tega so bivSe 
borke smatrale za potrebno.

da izpeljejo vrsto pobud, da 
bi svetovno javnost opozori
le na nezaslišane grozote v 
bivši Jugoslaviji. Na slove
snosti je predsednik VZPI- 
ANPI senator Arrigo Boldri- 
ni izrekel potrebo, da se voj
no v Bosni resi na miren na-

Pozivu
ANPI
se je
odzvalo
veliko
žensk

Cin brez dodatnega preliva
nja krvi. Poslanec Lizzerò pa 
je spomnil na visok krvni 
davek, ki so ga slovenski in 
italijanski partizani placali 
za svobodo in mir.

Rudi Pavšič 
beri na strani 4

V Svetu 
tudi Slovenija

Pred PalaCo Evrope v 
Strasbourgu vihti tudi zasta
va Slovenije, ki je od prej
šnjega Četrtka postala Clani
ca Sveta Evrope, ene najsta- 
rejsih ustanov evropskega 
združevanja. Poleg Slovenije 
so v Svet Evrope sprejeli tu
di Estonijo in Litvo. Vstop v 
evropski organizem je b il 
možen, ker je  S lovenija  
izpolnjevala določene pogo
je, ki so zadevali v prvi vrsti 
spoštovanje Človekovih pra
vic, parlamentarno demokra
cijo in svobodo obveščanja.

Sprejem Slovenije v Svet 
Evrope je bil po mnenju Da

vida Atkinsona, predsednika 
komisije za odnose z država
mi nečlanicami, eden naje
nostavnejših, kar j ih  je ta 
evropska organizacija bele
žila v svoji veC kot štiridese
tletni zgodovini.

K razpravi se je oglasilo 
kar 16 parlamentarcev, ki so 
izrazili predvsem zaskrblje
nost spričo vojne, ki divja v 
b ivši Jugoslaviji. Ita lijan  
Franco Foschi (KD) je po
dčrtal, da razpad jugoslovan
ske federacije je  moCno 
spremenil status italijanske 
manjšine, ki odslej ž iv i v 
dveh državah.

Slovenci: za 
skupni zakon

Slovenci v Ita liji želijo, 
da bi bile osrednje državne 
oblasti obveščene o nekate
rih vprašanjih, ki neposre
dno zanimajo naSo naro
dnostno skupnost. Zaradi te
ga jih  bodo obvestili na sre
čanjih, ki se bodo zvrstili v 
naslednjih mesecih.

O tem je tekla beseda na 
zadnjem srečanju zastopstva 
Slovencev v Italiji, katerega 
so se udeležili predstavniki 
SKGZ, SSO, SKP, DSL, 
SSk, PSI in slovenskih dru
štev iz Benečije.

Na srečanju so podčrtali, 
da je tudi v tem predvolil

nem Casu nujno, da manjši
na skuša nastopiti kar se da 
enotno v zadevah skupnega 
interesa. V ospredju je prav 
gotovo zajamčeno zastop
stvo ter refinanciranje zako
na za obmejna območja, ki 
nasi skupnosti zagotavlja 
sredstva za kulturno deja
vnost.

Na srečanju so se dogo
vorili tudi o zaščitnem zako
nu, Cigar skupno besedilo je 
v sklepni fazi. S tem v zvezi 
so se zmenili, da se bodo po
novno srecali v ponedeljek, 
da bi dokončno odobrili be
sedilo zakonskega osnutka.

Sabato alla Provincia di Gorizia

Circoli sloveni 
a congresso
Assise della ZSKD-Unione circoli sloveni

“ Cultura: il fondamento 
dell’ identità, la forza del dia
logo” . Questo il motto e le 
coordinate a ll’ interno delle 
quali si svilupperà il dibattito 
alla 29. assemblea generale 
della ZSKD - Unione dei cir
coli culturali sloveni che si 
terrà sabato prossimo, a par
tire dalle ore 15, nella sede 
della Provincia di Gorizia.

Si tratta di una tappa nor
male nella vita dell’associa
zione, di un momento di ve
rifica  del lavoro svolto, di 
monitoraggio della propria 
base associativa - è bene ri
cordare che alla ZSKD ade
riscono 60 associazioni cul
turali di cui 9 della provin
cia di Udine, dove ci sono 
anche due sedi della ZSKD, 
a Cividale e Stolvizza in Val 
Resia.

Naturalmente verranno 
definiti la politica culturale 
de ll’associazione ed i suoi 
programmi per i prossimi 
due anni. Ma sarà anche 
l ’occasione per precisare il 
ruo lo d e ll’ associazione 
a ll’ interno della comunità 
slovena in Italia nonché le 
relazioni di collaborazione 
con le analoghe organizza
zioni. La ZSKD del resto fa 
parte, come associazione au
tonoma, dell’ARCI che si è 
trasformata negli ultimi anni 
in una confederazione.

Due sono dunque le diret
trici sulle quali la ZSKD si 
muove. Da una parte il lavo
ro è di tipo “ interno” : parten
do dalla propria tradizione 
culturale che assieme alla 
lingua è elemento fondante, 
costitutivo della comunità 
slovena, stimolare le associa
zioni (fornendo loro il sup
porto-tecnico organizzativo) 
nelle loro attività ed incorag

giare anche percorsi nuovi, 
più gratificanti soprattutto 
per i giovani, pur rimanendo 
nel campo delle attività ama
toriali; favorire lo scambio 
delle manifestazioni e delle 
esperienze a ll’ interno della 
comunità slovena del Friuli- 
Venezia Giulia, rinsaldando i 
legami tra circoli culturali e 
Unione e tra le tre realtà 
provinciali.

C ’è d ’altro canto l ’ovvia 
esigenza di mantenere ed ar
ricchire i rapporti con la Slo
venia e la sua realtà culturale 
in primo luogo ed inoltre con 
la realtà regionale ed italia
na. In questo secondo caso, 
per quanto ci riguarda, ab
biamo impostato recente
mente su basi più solide i 
rapporti con il mondo friula
no, o meglio la sua parte più 
viva e feconda. Oltre all’af
fermazione della solidarietà 
politica sono in cantiere an
che diverse iniziative comu
ni che contribuiranno a supe
rare le reciproche chiusure, 
ma soprattutto nel confronto 
delle reciproche esperienze 
permetteranno alla comunità 
friulana e slovena in Friuli di 
crescere in modo più armo
nico.

Restringendo il campo al
la provincia di Udine dove 
c ’è una realtà associativa 
molto articolata e per certi 
versi sovrapposta, in sintonia 
con le esigenze locali e re
gionali, la sfida è quella di 
stimolare meglio la parteci
pazione, superando il princi
pio della delega, operare per 
un m ig lio r collegamento, 
moltiplicare le nostre mani
festazioni culturali pur nella 
consapevolezza delle d if f i
coltà soprattutto di ordine e- 
conomico.(jn)

Praznik občine Tolmin
Dva pomembna dogodka se bosta od

vijala v naslednji dneh v sosednji to lm in
ski občini. 25. maja je občinski praznik. 
Slovesno praznovanje se bo začelo v pe
tek 21. maja ob 18. uri s slavnostno sejo 
občinske skupščine.

To bo priložnost, da predsednik skup
ščine ObčineTolmin doktor V iktor K lanj
šček poda poročilo o sedanjem družbe
nem, političnem in ekonomskem položaju 
na Tolminskem. V središču pozornosti bo 
verjetno, kot doslej, tudi vprašanje sodelo
vanja na kulturnem in gospodarskem po
dročju z Beneško Slovenijo.

Na slavnostni seji bodo pode lili tudi 
Priznanja najbolj zaslužnim občanom. Le
tos bodo priznanje podelili tudi Zupanu iz 
Rezije Luigiju Palettiju.

V knjižn ici C irila  Kosmača bo ob 19. 
l'ri otvoritev razstave beneških slikarjev,

na kateri bo sodeloval tudi moški pevski 
zbor Matajur iz Klenja.

V nedeljo 23. maja bo ob 11. uri na V r
šnem pri Kobaridu velika proslava ob 50- 
letnici ustanovitve prvih dveh primorskih 
brigad 5. SNOUB Simona Gregorčiča in 
6. SNOUB Ivana Gradnika ter njunega 
pohoda v Benečijo in Rezijo. Glavni go
vornik bo pesnik in akademik C ir il Z lo 
bec.

Proslava bo popestrena z bogatim ku l
turnim programom, na katerem bodo so
delovali folkorna skupina Ivan Laharnar 
iz Šentviške gore, pihalni orkester iz To l
mina, igralec Rastko Krošel, oktet Simon 
Gregorčič iz Kobarida in mešani pevski 
zbor Zdravko Munih iz Mosta na Soči.

Organizatorji proslave, Občina in Zve
za borcev iz Tolmina, pričakujejo na sve
čanosti kakih 2 tisoč ljudi.

Specogna lascia
quale futuro per la Valnatisone?

Vincendo lo spareggio- 
salvezza con l ’Union 91 di 
Lauzacco-Percoto, la Valna
tisone ha acquisito il diritto 
di restare nel Campionato di 
Promozione.

Intanto è stato confermato 
che Angelo Specogna, dopo 
vent’anni, lascia la guida del
la società sampietrina. Que
sta sua scelta, presa già all’ i
nizio della stagione appena 
conclusa, crea seri problemi 
riguardo la designazione di 
un successore che garantisca 
la continuità dell’attività.

Da diverse settimane il 
consiglio direttivo è al lavoro 
per vagliare tutte le possibili 
soluzioni ai problemi, c ’è

stato anche un incontro con i 
sindaci delle valli del Natiso- 
ne ed i presidenti di Audace, 
Pulfero e Savognese. Per lu
nedì è convocato il consiglio 
direttivo della società al qua
le interverranno anche i gio
catori che hanno guadagnato 
la salvezza. Rispetto alle no
tizie di fusione con la Civi- 
dalese, è questa un’ ipotesi 
che è stata trattata, ma non è 
stato ancora deciso nulla.

Nella semifinale del Tor
neo Amatori intanto il Reai 
Pulfero ha vinto a Pieris per 
3-1, nell’attesa della gara di 
ritorno prevista per domeni
ca mattina, alle ore 10.30 sul 
campo di Podpolica.
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L’Usi vuole ridurre “alcologia”

Un servizio 
indispensabile
Venerdì scorso un incontro dell'Acat

Aktualno

É nato nel 1984 quel servi
zio di alcologia che a Civida- 
le rischia di venire drastica
mente ridimensionato dalle 
decisioni de ll’Usl udinese. 
Ma già nel 1981 era partito il 
servizio di assistenza per i 
tossicodipendenti. Fino al di
cembre dello scorso anno so
no state contattate 843 fami
glie, mentre altre 399 sono 
entrate a contatto con i dodici 
club di alcolisti in trattamen
to della zona. Per quanto ri
guarda la prevenzione ci so
no stati 142 incontri nelle 
scuole negli ultimi due anni. 
Sono alcuni dati che riguar

dano un settore medico-ospe
daliero troppo spesso sotto- 
valutato.

Questo servizio, fonda- 
mentale per un territorio che 
conosce come pochi altri il 
fenomeno dell’alcolismo, po
trebbe fra tre mesi perdere 
buona parte del suo potenzia
le. “ Vogliono abolire lo Stato 
assistenziale, ma non rifo r
marlo”  ha detto l ’assessore 
alla sanità del comune di Ci- 
vidale Bellocchio nell’ incon
tro di venerdì scorso. L ’am
ministratore straordinario 
deH’Usl del Cividalese Fadi- 
ni condivide la mobilitazione

per il ripristino del servizio di 
alcologia. “ Occorre trovare 
nei prossimi tre mesi un’al
ternativa”  ha affermato Fadi- 
ni nell’ incontro organizzato 
dalI’Acat per discutere del 
problema. Ed una proposta la 
mette allora sul piatto il pre
sidente della Comunità mon
tana Valli del Natisone. Se
condo Chiabudini “ la Comu
nità può richiedere all’Usl u-

dinese il mantenimento del 
servizio di alcologia all’ inter
no del progetto di assistenza 
domiciliare integrata” . E l ’U- 
sl, secondo Chiabudini, que
sta richiesta non potrebbe re
spingerla. Un’idea che quindi 
potrebbe avere ottime possi
bilità di riuscita. Ed é lo stes
so Fadini a far sapere che la 
proposta non é da trascurare.

Michele Obit

Un’ammenda di 300 mila lire per l’acqua

Simaz rinuncia 
all’opposizione

C’era anche il sindaco di 
S. Leonardo, Renato Simaz, 
tra coloro che dovevano com
parire martedì davanti al nuo
vo pretore di Cividale, Laura 
Baresi. Simaz - come ci ha 
spiegato il suo avvocato di
fensore Mi ssera - si era oppo
sto ad un decreto penale di 
condanna che si riferiva ad un 
reato con il quale per molto 
tempo i sindaci delle Valli del 
Natisone hanno avuto a che 
fare. Tutto partiva dalle de
nunce fatte dall’USL in segui
to alle verifiche delle analisi 
dell’acqua comunale ritenuta 
non potabile. Nel novembre 
del 1990 il sindaco di Pulfero 
Romano Specogna aveva ras
segnato le proprie dimissioni, 
in seguito rientrate, per questo 
problema. “ Un sindaco - la

mentava Specogna - non può 
svolgere l ’attività di potabiliz
zazione e manutenzione degli 
acquedotti comunali perché 
non é messo in condizioni di 
operare” . Un finanziamento 
da parte della Regione a favo
re degli interventi idrici nei 
comuni delle Valli (un miliar
do e 300 m ilioni) aveva in 
qualche modo fatto rientrare 
le proteste di Specogna e dei 
suoi colleghi.

Il sindaco di S. Leonardo 
si era visto rifilare  un’am
menda di 300 mila lire, alla 
quale si era opposto spiegan
do le difficoltà in cui si era 
venuto a trovare. Simaz ha 
però deciso di rinunciare a 
questa opposizione, e quin
di non ha avuto bisogno di 
presentarsi in pretura.

Žganje an Konstitucionalno sodišče

Začenjajo se čut 
prvi jasni glasovi

Naše vabilo vsiem orga
nizacijam, druStam, skupi
nam naših dolin, naj dajo 
njih konkretno podpuoro je 
rodilo parve sadove.

Ce se zmisleta smo za
dnjic pisal, de je Cedajski 
odvetnik Battocletti odparu 
vprašanje, če je kostitucio- 
nalno de utarpi le isto ško
do, kazen tisti, ki ga uSafa 
financa kadar kuha žganje 
al pa tisti, k i ušafajo doma 
kotu, magar arzložen, an ki- 
ek žganja. Glih takuo je ra- 
talo Lucianu Blasutig iz Pu- 
oja v Spietarskem kamune, 
ki je v kotlu kuhu ja... ma 
paston za praseta. Ponov- 
mo, de za gobadva primiera 
je predvidena glih tista ka
zen: od tri miesce do dvie 
liet zapora.

Battoclettiju je videmsko 
sodišCe dalo pru an sada bo 
o stvari sodilo Kostitucio- 
nalno sodiSCe v Rimu.

Vemo de rieč tiCe od b li
zu puno naših ljudi, ki za na 
metat proC tisto malega, ki 
pardielajo, že od kar so in
ventai kotle skuhajo kiek 
Zganja za domaCe potriebe. 
Zatuo je pru narest vse za 
udobit na sodiSču v Rimu, s 
pomočjo dobrega advokata.

Na naše vabilo kot reCe- 
no se je hitro oglasu an nas 
naročnik iz Prapotnega, ki 
nam je  pošju 100 taužent 
zatuo. Sada pa se gleda na
rest poseban komitat, ki bo 
skarbeu za zbierat podpuo- 
re. RieC je pametna an žel- 
mo de bi se uresničila. Vic 
vam povemo drug tiedan.

[fCicsd 3
Il puntino sulla I

Adni kandidati za deželni svet, program katerih “nismo 
Se" zastopil kak je, se hvalijo de so pravi Italijani an za tuo 
prosijo vote. Ka pride reč tuole? Smo se vsi rodil tle v Ita
liji, tle smo se Suolai, teli daržavi smo sudati al pa recimo 
profesorji parsegli, tle dielamo. Ita liji placavamo davke Se 
vic ko drugod, zak smo pošteni an zak za taSe vaja glih 
tarkaj denimo na hisa v ČepleSiSCah at pa v Čedadu. Bit 
pravi Italijani za tiste kandidate pride reč zatajit tiste kar 
smo, Slovienj. Ma telega nas na ohedan praSa. Italijanska 
daržava, ki je napisala v Kostitucionu pravice an dužnuosti 
vsieh an tud nje same, je obljubila, de bo skarhiela za je 
zikovne manjšine. Sele Čakamo. Puno od naSih emigrantu 
pa Se kakuo draguo placava vsak dan svoje italijanstvo.

Kakuo diela kamunska knjižnica v Cedade

Vzami knjigo v ruoke!
Kamunska kn jižn ica  v 

Cedade ima nimar vic obi
skovalcu. Lansko lieto so 
parsi i po bukva na posuojbo 
8.932 oseb, 1.652 vic ku v 
lieto ’91. Na sedež pa je par- 
šlo 14.326 ljudi, 947 vic ku 
prejšnje lieto, parbližno 61 
ljudi na dan. Na hodejo sa- 
muo šuolariji al pa intelektu
alci, pa tudi tisti buj par lie- 
teh, gaspodinje, dieluci, tisti, 
ki so v penzionu.

Sevieda, za de se pride do 
tega, knjižnica se je obogati- 
ela, tle se lahko ušafa vsake 
sort bukvi, pa tudi Časopise 
iz ciele Italije. Za parbližat 
judi je orgnaizala tudi razne 
manifestacije, predvsem za 
otroke an te mlade, ve lik  
uspeh imajo tudi srečanja z 
avtorjem, ki storejo spoznat 
od blizu domaCe pisatelje, pa 
tudi tiste, ki so poznani po 
cieli Ita liji an po svietu.

d a lla  sloveisiia

La giornata 
dell’esercito

Domenica scorsa è stata 
celebrata solennemente a 
Kočevje la giornata de ll’e
sercito sloveno.

I l  15 maggio sarebbe u- 
na data fondamentale nel
la rivolta dell'esercito slo
veno contro l ' armata jugo
slava (JLA), i l  g io rno in 
cui ha avuto inizio l'u ltim a  
fase , o rm a i a rm ata , del 
processo di indipendenza.

Nel corso della celebra
zione sono state consegna
te anche le onorificenze  
del M inistero della difesa 
a tutta una serie di ufficia
l i ,  s o ttu f f ic ia li e so lda ti 
per i l  coraggio dimostrato 
durante la guerra dei dieci 
g iorn i contro l ’armata. Si 
sono svolte inoltre le eser
citazioni della brigata spe
ciale Moris che rappresen
ta i l  nucleo più altamente 
specializzato de ll’ esercito 
sloveno.

Tutti questi fa t t i hanno 
un unico comune denomi
natore: nulla a questo r i 
guardo è stato deciso dal 
parlamento e nemmeno da 
a ltr i organi del potere slo
veno, ma ha preso le mos
se da un semplice decreto 
de! m in is tro  della  difesa 
Janez JanSa.

E interessante una coin
cidenza tem pora le  : due 
g io rn i prima della festa è 
stato sostituito i l  generale 
Slapar, capo d i stato mag
giore, i l  g iorno prima, al 
congresso del Partito  so
c ia ld e m o cra tico  è stato  
scalzato i l  presidente del 
partito  Jože Pučnik ed a l 
suo posto è stato votato  
Janez JanSa.

La carica d i presidente 
ha avuto i l  suo prezzo: qui 
sta in fa tti la ragione del 
fa llim en to  della proposta 
di fusione tra socialdemo
cratic i e socialisti.

E vero che i socia lde
mocratici sono riusciti ad 
entrare in parlamento 'sia 
pure per un pelo ed hanno 
4 p a r la m e n ta r i, mentre  
proprio per un pelo ai so
c ia lis ti ciò non è riuscito. 
Tuttavia la forza elettorale 
dei due p a rtiti è molto s i
mile, si aggira attorno al 
3%.

O ltre  a ciò i soc ia lis ti 
hanno un ’organizzazione 
di base cap illa re , a lcun i 
sindaci im portanti ed in 

flu e n ti e le prossime ele
zioni in Slovenia saranno 
proprio  qelle amministra
tive.

I socialdemocratici so
no duque rim asti so li, la 
fusione non si fa rà , ma i l  
loro presidente o meglio i l 
presidente di uno dei par
t i t i  d i governo  è Janez 
JanSa. La politica slovena 
sta assumendo due carat
teristiche, in prim o luogo 
quella delle baronie m in i
steriali partitiche. I l  m ini
stro cioè appartiene ad li
na parte p o lit ica  ed a lla  
stessa fo rza  p o lit ic a  ap
partengono i suoi sottose
gretari e segretari genera
li. E una cosa dannosa e 
discutibile ovunque e tanto 
p iù  lo è per i l  m in istero  
della difesa che in questo 
modo si sta sviluppando  
come un corpo separato, 
gestito da un piccolo pa r
tito  e dal suo presidente  
che è anche ministro della 
difesa.

L ’ a ltra  c a ra tte r is t ic a  
sono g li scandali dove un 
attore di primo piano, ca
talizzatore e istigatore è 
ancora JanSa. Ciò vale an
che per i l  caso H IT  che si 
riferisce alle case da giocò 
e coinvolge i l  VIS (i servizi 
segreti sloveni).

Ma g li osservatori so
stengono che non è niente 
meno d iscu tib ile  la que
stione dei servizi informa
tiv i m il ita r i rispetto a lla  
corruzione finanz ia ria  ed 
i l  traffico d 'arm i che coin
volge enormi somme di de
naro, incontrollato.

Secondo la Costituzione 
slovena i l  capo supremo 
della Difesa te rr ito ria le , 
come si chiamano in o t
tem peranza a lle  a ttu a li 
leggi le forze armate, è i l 
presidente della repubbli
ca, a ttua lm en te  M ila n  
Kučan.

E evidente che si deve 
essere creato un conflitto  
d i competenze. A questo 
proposito ci sono state po
lemiche, tensioni e pos i
z ion i diametralmente op
poste. Come le cose si 
stiano sviluppando ora è 
d if f ic ile  d ir lo . I l  fa t to  è 
che domenica i l  presidente 
M ilan Kučan non ha p a r
tecipato alla celebrazione 
di Kočevje.

Autonomia televisiva
La legge sul sistema ra

diotelevisivo in Slovenia, di 
prossima approvazione, rap
presenterà una tappa fonda- 
mentale per i l  futuro della 
TV  di Capodistria. I l pro
blema principale per l ’emit
tente della comunità italiana 
è l ’autonomia di gestione e 
di indirizzo programmatico 
che secondo i rappresentanti 
della comunità non sem
brano essere del tutto garan
titi.

Maestre in sciopero?
In Slovenia si profila uno 

sciopero generale delle 
maestre delle scuole eie-

Sciopera il mondo della scuola
mentari. La commissione 
governativa non ha accetta
to le richieste pricipali del 
sindacato della scuola ed in 
particolare l ’aumento dello 
stipendio. Secondo il gover
no la paga base non dovreb
be superare i 23 mila talleri 
mensili mentre le richieste 
sindacali prevedono 30 mila 
talleri di paga base mensile.

Un aiuto svizzero
La Svizzera aiuterà la 

Slovenia nel suo intento di 
entrare nella realtà econo

mica e sociale europea. Co
sì ha assicurato il ministro 
per l ’ economia e lve tico  
Jean-Pascal Delamuraz alla 
delegazione slovena in visi
ta a Berna.

Tomšič a Roma
Il presidente della federa

zione dei sindacati indipen
denti France Tomšič è stato 
in visita a Roma, presso la 
dirigenza della UIL. Duran
te l ’ incontro sono stati af
frontati in particolare i temi 
della disoccupazione.

Più tasse ai turisti
Secondo i sondaggi effet

tuati dal ministero del turi
smo la stagione estiva do
vrebbe portare in Slovenia 
m olti più tu ris ti di quanti 
non se ne siano visti negli 
anni passati. Da alcune sti
me il numero dei turisti, r i
spetto a ll ’ anno 1989, do
vrebbe addirittura raddop
piare.

Tra le novità poco gradi
te ci sarà l ’ aumento della 
tassa turistica che dovrebbe 
aumentare del 25%.

Iliescu in Slovenia
E’ stato il presidente del

la repubblica M ilan KuCan 
a ricevere a ll’aereoporto di 
B rn ik  i l  presidente della 
Romania Ion Iliescu che è 
stato per quattro giorni in 
visita ufficiale in Slovenia.

Durante la sua permanen
za nella vicina repubblica I- 
liescu si è incontrato con le 
massime autorità slovene 
con le quali ha parlato in 
primo luogo del con flitto  
nella Bosnia. E ’ noto che la 
Romania intrattiene ottim i

rapporti con la Serbia ed ha 
perciò differenti vedute r i
guardo la soluzione della 
guerra nei Balcani.

Un nuovo comandante
I l m inistro della difesa 

Janez JanSa ha destituito il 
generale Janez Slapar, co
mandante delle Difesa terri
toriale slovena. A l suo po
sto è stato nominato il gene
rale Albin Gutman.

Si conclude così la lunga 
polem ica tra i l  m in is tro  
Janša ed il comandante Sla
par, “ reo” , secondo il m ini
stro, di aver appoggiato a- 
pertamente i l  presidente 
KuCan.
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il 29 maggio la celebrazione

500 anni di 
S. Quirino

Fra pochi g io rn i, i l  29 
maggio, sarà celebrato a S. 
Pietro a l Natisone i l  500. 
anniversario della chiesetta 
di S. Quirino. La data della 
costruzione dell’abside go
tica è documentata da una 
lapide in pietra che vi è mu
rata. Essa porta anche la 
«firma», i l  nome, del co
struttore: i l  maestro Martin 
Pirih, di Skofja Loka.

La chiesetta di S. Q uiri
no, una delle più belle fra  le 
sue numerose sorelle sparse 
per le Valli del Natisone e 
del Torre, ha una sua sto
ria, che sarà celebrata con 
una cerimonia religiosa e 
con una commemorazione 
storica. Questa sarà com
piuta, nelle varie sfacettatu- 
re dal prof. Tarcisio Venuti, 
autore del lib ro  «Le chie
sette votive», e dal mons. 
Dionisio Mateucig, vicario 
foraneo di S. Pietro.

Delle chiesette votive in 
generale si è già parlato lo 
scorso autunno in tre belle 
conferenze, mentre l ’occa
sione del quinto centenario 
suggerisce un discorso par
ticolare sul significato della 
costruzione, in tutti i  nostri 
paesi, non solo di semplici 
cappelle, ma di opere archi- 
tettoniche di grande pregio 
artistico, ornate di statue, 
affreschi e poi di a ltari l i 
gnei dorati.

L ' intervento più qua lifi
cato si riscontra nella co
struzione delle absidi, le 
celle presbiteriali, le volte a 
costoloni e delle finestre ad 
arco acuto. A questo punto 
interveniva l ’opera di mae
stri come Andrea di Skofja 
Loka ad Antro e Martin P i
rih  a S. Quirino. D ietro a 
questo fervore  si intuisce 
l ’ intendimento di una comu
nità compatta nelle sue idee 
morali, religiose e c iv ili, e 
perciò ogni chiesetta è an
che una testimonianza d i 
cultura e di fede.

Cinquecento anni fa  non 
c’erano in fatti sovvenzioni 
pubbliche, ma ogni famiglia 
del villaggio assumeva im
pegni diretti per la realizza
zione della sua chiesetta, 
corrispondendo i contributi 
necessari, in denaro, in na

tura ed in prestazioni gra
tuite di manodopera.

La chiesetta di S. Quirino 
appartiene oggi alla memo
ria  storica della nostra co
munità, anche perchè, nello 
spiazzo antistante, sotto i ti
gli, si riunì per molti secoli 
l ’Arengo della Slavia con i 
rappresentanti delle conval
l i  d i Antro e Merso, con i 
decani, i l  cancelliere della 
Schiavonia e la milizia. In 
questo luogo si esercitarono 
le funzioni autonome della 
comunità, accettate e r i 
spettate da! Patriarcato di 
Aquileia e poi dalla Repub
blica di Venezia.

La cerimonia dei prossi
mi giorni è intesa a celebra
re anche questo nostro no
bile passato ed è significati
vo che alla celebrazione del 
5. centenario si associno, 
insieme a ll’ amministrazione 
comunale d i S. P ie tro  a l 
Natisone, alla parrocchia di 
S. Pietro ed al centro studi 
Nedila, anche la Provincia 
di Udine ed i l  Comune di 
Venezia. Significativa anche 
l ’ adesione d i tre comuni 
della Slovenia, Skofja Loka, 
Idria  e Tolmino, a sotto li
neare l ’affinità spirituale e 
culturale delle popolazioni 
di confine, perchè la chie
setta di S. Quirino è anche 
fru tto  dei reciproci influssi 
fra  queste popolazioni.

Paolo Petricig

La chiesetta di San Quirino 
a S. Pietro al Natisone

1493 -1993 Le chiesette votive 
patrimonio di cultura e fede

500. anniversario chiesetta di S. Quirino 
sede storica dell’Arengo della Slavia

29 maggio 1993
ore 19.30 - chiesetta di S. Quirino
concelebrazione della messa solenne 
cantata dai Pueri cantores di Tolmino

ore 20.30 > sala consiliare
intermezzo musicale, saluti dei rappresen
tanti di Provincia, Comunità montana, co
muni di S. Pietro al Nat., Venezia, Idrija, 
Skofja Loka,Tolmin
cenni storici: Tarcisio Venuti, Don Dionisio 
Mateucig

Comune di S. Pietro al Natisone, Parrocchia di 
S. Pietro, Centro studi Nediža

Podjetje Benedii 
je  začelo zidat 

v Spietru 
večnamenski 

kulturni center
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V Spietru kultura bo 
miela strieho nad glavo

Človek brez kruha ne mo
re Ziviet. Na živi pa samuo 
od kruha. Če Zuot, teluo ima 
potriebo hrane, jo  ima tudi 
njega duh, njega sarce an 
um, za de bo normalno živeu 
an rasu.

Kikrat smo se polamental: 
tle par nas imamo dosti idej, 
dosti aktivnih an kreativnih 
ljud i, organizavamo puno 
kulturnih manifestacij an se 
vic bi jih  lahko. Vsaki krat 
pa parvi problem, ki ga s te
žavo prebrodmo je  tist od 
prestora. Če niemaš odra, Ce 
niemaS ta pravih naprav, Ce 
niemaS sale zatuo, je nanu- 
cno m is lit na velike reci: 
sam j ih  težkuo napraviš, 
obednega drugega tudi pro
fesionalne kulturne skupine

na moreš tle h nam povabit. 
Odkar se na more nucat še 
telovadnica na Liesah je vse 
ratalo še buj kritično.

Sada pa se je zaCelo kiek 
gibat. An Nadiške doline od 
drugega lieta napri začnejo 
kulturno Ziviet buj normal
no: parvic v naši zgodovini 
bomo imiel kulturni center, 
kjer bojo lahko potekale vsi- 
eh sort manifestacije, od gle
dališča an filma do koncertu 
an konferenc. Zatuole je po- 
skarbiela špietarska kamun- 
ska administracija, ki je za- 
Cela kak tiedan od tega zidat 
kulturni center na prestoru, 
kjer je biu lieta nazaj Cine
ma, v tistem kraju Spietra, 
kjer so Suole.

Investicija je zaries veli

ka, saj bo na koncu center 
koštu l milijardo, nam je jau 
šindak Marinig. Za sada je 
kamun Spietar ušafu kontri- 
but za 480 milijonu, takuo 
de so zaCel zidat. Ko se za
k lju č i parva faza gradnje, 
pomlad drugega lieta, bo na- 
reto sarce novega doma, kar 
pride ree sala z odram, kjer 
bo 200 sedežu. Tu bojo lah
ko potekali koncerti, gledali
ške predstave, konference, 
okrogle mize, film i an druge 
manifestacije. V drugi fazi 
zazidajo še druge prostore.

Za de bo in fo rm ac ija  
kompletna naj povemo še, 
da je projekt centra naredu 
špietarski inženir Giovanni 
Crucil, apalt je udobilo pa 
podjetje Benedil iz Čedada.

Naša glasbena 
24. maja gre

Zelja vseh nas je obogatiti kulturno so
delovanje s sosednjo Tolminsko s katero 
nas povezujejo številne zgodovinske, prija
teljske in tudi sorodstvene vezi. Področje, 
kjer je sodelovanje precej živahno in boga
to je glasbena vzgoja. V ta okvir sodi tudi 
nastop gojencev špetrske glasbene šole v 
Tolminu. Koncert, ki se uokvirja v kulturni 
spored občinskega praznika, bo v ponede
ljek 24. maja ob 18. uri v Tolminu.

Beneški umetniki 
v knjižnici v Tolminu

V okviru občinskega praznika v Tolminu 
bo v petek 21. maja ob 19. uri, v občinski 
knjižnici otvoritev razstave beneških liko 
vnih umetnikov. Gre za skupinsko razstavo, 
ki kot prijazna vizitka slovenske narodnos
tne skupnosti videmske pokrajine potuje po 
S loveniji od lanske jeseni in je sedaj na 
ogled pri najbližnjih sosedih.

Za glasbeni utrinek bo na otvoritvi po
skrbel moški pevski zbor Matajur iz Klenja.

S. Pietr 
venerdì 
lezione 

concerto
Venerdì 21 maggio, alle 

ore 17, si terrà nella sala 
consiliare di San Pietro al 
Natisone la quarta ed ultima 
lezione- concerto organiz
zata dalla Scuola di musica 
- Glasbena šola. Gradito o- 
spite è il pianista Alberto 
Rossetti di Chioggia con 
brani di Debussy e Granados.

G li incontri hanno susci
tato grande interesse, coin
volgendo g li a lliev i della 
scuola di musica ed altri ap
passionati di musica e sono 
stati realizzati grazie alla 
preziosa collaborazione del 
pianista Andrea Rudi.

Si tratta di concerti veri e 
propri e quindi estremamen
te godibili, dove inoltre vie
ne superato il tradizionale 
distacco tra pubblico e con
certista. Questi infatti pre
senta e spiega ciò che ese
guirà e alla fine risponde ad 
una breve intervista, prepa
rata dagli allievi della Scuo
la di musica. L ’ in iz ia tiva  
quest’anno ha voluto richia
mare l ’attenzione esclusiva- 
mente sul pianoforte ed i 
protagonisti, provenienti da 
tutta Italia, sono tra i m i
gliori allievi del prestigioso 
maestro russo Konstantin 
Bogino e del suo assistente 
Andrea Rudi.

Glasbena šola 
Speter

v občinski dvorani 
21. maja ob 17. uri 
bo nastopil pianist

Alberto Rossetti

Vsi vabljeni!

Sul mare calmo
Si naviga senza scalo per 

due notti e un giorno, con 
mare tranquillo e cielo az
zurro. Sono ore di assoluto 
riposo: sui ponti ci sono i 
fanatici della tintarella che 
si crogiolano al sole. C’è il 
signore assorto in lettura 
che non si lascia distogliere 
neppure dal volo a bassissi
ma quota di un aereo in ri- 
cognizione che sembra sfio
rare la nave e che mette in 
apprensione gli altri passeg
geri. Ci sono gruppetti di a- 
m ici che conversano, altri 
che riposano nel vero senso 
de lla  parola, magari col 
«sonoro».

Il primo scalo è Ithea da 
cui si parte per Delfi.

M acchina fo tog ra fica , 
pellicola di riserva, obiettivi 
d iversi, oppure cinepresa 
pronta per l ’uso: ecco il tu
rista tipo. Durante la visita, 
mentre i compagni di escur
sione sono fermi ad ascolta
re la guida, inquadra, regola 
la luce, il diaframma, scatta. 
Ecco un altro scorcio inte
ressante e poi un altro anco
ra: stessi riti... scatta, inqua
dra, scatta... Intanto il grup
po si è allontanato; corre 
per ragg iungerlo , capta

qualche parola, si propone 
di ascoltare le spiegazioni, 
ma poi ci ricasca: uno scatto 
dopo l ’altro ed è di nuovo 
rimasto solo. Si affretta col 
suo fardello sulle spalle, in
cespica, si prende una botta, 
ma non demorde e scatta, 
scatta, scatta...

Nel museo di Delfi, da
vanti a quel capolavoro che 
è l ’Auriga, la macchina si 
rifiuta di funzionare: «Perfi
da, questo non me lo dovevi 
fare!», ma si consola perchè 
l ’Auriga se lo ricorderà lo 
stesso nella sua perfezione: 
occhio sinistro che esprime 
l ’esaltazione della vittoria, 
occhio destro sgomento e 
paura; testa ricciuta con i 
capelli trattenuti da una fa
scia, mani, braccia e piedi 
che sembrano veri e pare 
quasi di sentire pulsare il 
sangue nelle vene, pieghe 
della tunica che «cadono» 
perfettamente.

C ’è anche il turista che si 
lascia coinvolgere ed avvol
gere da ll’atmosfera e tutto 
intorno si trasfigura.

A Delfi si ritrova pelle
grino con tanti altri, venuti 
da chissà quale parte 
dell’Ellade per i sacri riti in

onore di Apollo.
A l teatro di Epidauro, 

grazie alla guida che ha illu 
strato la composizione dei 
personaggi, i costum i, i l  
percorso di entrata in scena 
degli a tto ri e del coro, è 
convinto di applaudire un 
protagonista della tragedia 
greca, mentre applaude un 
improvvisato cantante.

Oltre alle zone archeolo
giche possiamo godere di 
un paesaggio che ci lascia 
incantati: baie stupende in
corniciate dal verde, in vari 
toni, della macchia mediter
ranea e dai colori dei fiori e 
affacciate su un mare can
giante dal verde a ll’azzurro, 
a seconda dei luogh i e 
dell’ora. A Mistrà colpisce 
la tavolozza variopinta che 
cresce tra i resti dell’antico 
villaggio bizantino.

L ’aria diffonde il profu
mo di menta o di altra erba 
aromatica, delle arance, dei 
limoni, delle zagare.

Un altro spettacolo affa
scinante e suggestivo è l ’at
traversamento del Canale di 
Corinto. Interrotta la cena e 
i festeggiamenti di com 
pleanno di due amici, siamo 
tutti sul ponte ad ammirare

quell’opera meravigliosa e 
imponente.

Tutte le emozioni e sen
sazioni piacevoli vengono 
offuscate in alcuni momenti 
particolari: a Cefalonia per 
la barbarie nazista, in Alba
nia per il disagio inevitabile 
creato dal passaggio da un 
regime di vita ad un altro 
completamente diverso e 
lungo le coste della Dalma
zia per un senso di ansietà, 
appena percettibile, che co
gli nello sguardo dell’equi
paggio.

Ritornati a casa non pos
siamo non rivolgere un gra
to pensiero agli operatori 
turistici dell’Agenzia Auro
ra e al personale della nave 
per la loro cortesia e alle 
varie guide per la loro sim
patia.

Emma e Giovanna

Per un disguido tecnico 
purtroppo non sono ancora 
disponibili le fotografie del
la crociera, organizzata dal 
30 aprile  a l 7 maggio in 
Grecia ed a cui ha parteci
pato un gruppo di nostri let
tori delle valli del Natisone. 
Le pubblicheremo prossi
mamente.
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Sindaco: 
6 giugn 

elezione 
diretta

La tornata elettorale di 
giugno, oltre al rinnovo  
del Consiglio Regionale, 
prevede anche il voto in 
quattordici Comuni della 
provincia udinese per un 
totale di 60 mila abitanti. 
Tra questi ricord iam o  
Drenchia, Torreano e Tar- 
cento.

A differenza delle altre 
prove elettorali va detto 
che il 6 giugno per la pri
ma volta nelle amministra
zioni locali sarà introdotta 
la nuova legge elettorale 
per la autonomie locali.

La novità principale è 
rappresentata dall’elezio
ne diretta del sindaco. Sa
ranno dunque gli elettori a 
decidere chi, per quattro 
anni, guiderà il Comune 
sottraendo tale decisione 
al Consiglio comunale.

La legge garantisce al 
sindaco un’ampia maggio
ranza nel Consiglio comu
nale e gli dà la facoltà di 
scegliere gli assessori.

In tutti i comuni non si 
superano i 15 mila abitan
ti. In questo caso il sistema 
prevede che ogni elettore, 
su un’unica scheda, voterà 
per il sindaco e potrà dare 
la preferenza ad uno dei 
candidati della lista ad es
so collegata.

Il voto è a turno unico. 
Diventerà sindaco chi ot
terrà la maggioranza dei 
voti. Alla lista, collegata al 
sindaco, saranno assegnati 
due terzi dei seggi in consi
glio. La graduatoria degli 
eletti si farà in base alle 
preferenze ricevute.

Alle altre liste andrà il 
restante terzo dei seggi, 
proporzionalmente ai voti 
ricevuti. Va ribadito che il 
prim o seggio  delle  liste  
sarà attribuito al candida
to sindaco.

Si voterà soltanto la do
m enica da lle  7 .00 alle  
22.00.

Vertovec kandidat stranke Slovenske skupnosti

Za samostojni 
politični subjekt

“ Tudi od glasov, ki jih  bo 
Slovenska skupnost prejela 
med Slovenci na V idem 
skem, bo odvisno, kako bo
do ob lasti obravnavale 
vprašanje nase narodnostne 
skupnosti” . Tako je povedal 
deželni tajnik SSk Ivo Je- 
vnikar na predstavitvi kan
didatov za deželne volitve.

Uvodoma je Jevnikar po
dčrtal k riv ičn i deželni za
kon, zaradi katerega obstaja 
nevarnost, da slovenska 
stranka ne bo imela svojega 
zastopnika v deželnem sve
tu. Sonosilec liste ob Jevni- 
karju  bo na V idem skem  
prof. Marino Vertovec (dru
gi z leve), ki je ugotovil, da 
govoriti o razrednem pove
zovanju po padcu B erlin 

skega zidu nima veC nobe
nega smisla. Po njegovem 
nima smisla govoriti in si 
prizadevati za skupni boj na 
nekih propadlih in lažnih 
idealih. Zato samostojno 
politično nastopanje postaja

vse bolj izziv vseh Sloven
cev, ki morajo graditi novo, 
neobremenjeno prihodnost 
kot svobodni ljudje, kot ela
ni naSe skupnosti, kot pripa
dniki naSega naroda.

Rudi Pavšič

Occhetto 
za nove 
odnose 
v državi

V okviru priprav na de
želne volitve vsedržavni taj
nik Demokratične stranke 
levice Achille Occhetto je 
bil v ponedeljek na obisku 
v Vidmu in Trstu. Na obeh 
shodih je vodja demokrati
čnih levičarjev podčrtal vlo
go te stranke v prenovi ita li
janskega političnega siste
ma. V Trstu je Occhetto (v 
slovenščini je spregovoril 
M iloš Budin, kandidat za 
deželni svet) izpostavil vlo
go mesta, ki mora biti veza
no na svojo večjezično 
stvarnost. Occhetto je po
dčrtal prizadevanje svoje 
stranke, da bi slovenski na
rodnostni skupnosti zagoto
v ili pravice, ki j i  pripadajo 
po sami italijanski ustavi.

Sklep komisije

Slovenci 
v PSI 

izstopili
Imenovanje senatorja Ar- 

duina Agnellija za komisarja 
tržaskle federacije PSI je po
menilo kapljo, zaradi katere 
je slovenskim socialistom 
prekipelo. Na ponedeljkovi 
skupščini so sklenili, da se 
slovenska tržaška komisija 
avtosuspendira od tržaške fe
deracije do Casa, ko j i  bo na
čeloval senator Agnelli, ki je 
od vedno bil nasprotnik Slo
vencev. Odločitev sloven
skih socialistov, ki v znak 
protesta niso kandidirali svo
j ih  elanov na vo litvah  za 
obnovo tržaškega Pokrajin
skega sveta, ne bo ohromila 
njihovega prizadevanja v ko
rist deželnega odbornika Da
ria Tersarja, ki ponovno kan
didira za deželni svet.

Dežela: liste 
V Tolmeču

Kandidati za deželo.
Rifondazione comunista: 

Giuseppe Tam; A lf io  An- 
ziutti; Corrado Druidi; Ele- 
na Gobbi

MSI-DN: Giovanni Col
lino; Paolo Ciani; Ernesto 
Pezzetta; Dario Zaro

US- SSk: Rafko Dolhar; 
Alessio Lokar; Cornelia Ti- 
sal in Harej; Marino Verto
vec

Lega Nord: Viviana Lon- 
dero; Orlando Dereani; Ro
berto Ortis; Giorgio Prodo- 
rutti

PSDI - Zeleni marjetice: 
A dino  C is ilin o ; Beppino 
Riccardo Del Bianco; Gae
tano Longo; Luciano Simo- 
nitto

PDS: Ivo Del Negro; A- 
lessandro Cosano; Patrizia 
Della Pietra Rocco; Mauri
zio Rusconi

DC: Daniele Bertuzzi;

Stefano De Marchi; Gabrie
le Marini; Antonio Martini 

LPT: Bruno Baldas; 
Maura Mauri; Fulvio Tama
ro; Carlo Ventura

PRI: A lf io  Cella; A les
sandro Cimenti; Denis Lon- 
dero; Carla Zanier in Roma- 
nin

P LI - L is ta  za Ita li jo :  
C laudio K lavora; Andrea 
Benedetti; Antonio Colussi; 
Mario Longhino

MF: A ld o  B aracch in i; 
Adriano Ceschia; G iorgio 
Jus; Sergio Vidoni

V e rd i-Z e len i: Sandro 
Cargnelutti; Paolo Cedaro; 
G io rg io  Pippan; C laudio 
Puppini

PSI: Sergio Faleschini; 
Sergio Lunazzi; Valentino 
Stefanutti; Renzo Tondo 

Rete-Mreza: Tarcisio Ce- 
scato; Franco Cimenti; Enos 
Costantini; Fabio D ’Andrea

Quattro liste 
per Tarcento

11 prossimo 6 giugno i cit
tadini di Tarcentó saranno 
chiamati anche ad eleggere 
il nuovo consiglio comunale 
che secondo la nuova nor
m ativa rim arrà  in carica 
quattro anni.

Nel comune che ha 8398 
abitanti sono 16 i consiglieri 
da eleggere, quattro le liste 
presentate. “ Unire Tarcento” 
in cui son presenti PDS, PSI, 
PSDI e PRI presenta come 
candidato a sindaco Giaco
mo Cum, vicepresidente so
cialista della Provincia. La 
seconda lista “ Che fare? In
sieme per rifondare Tarcen
to” , dove sono conflu iti la 
precedente formazione “ Che 
fare”  e Rifondazione comu
nista candidano a sindaco 
Lucio Tollis.

Le altre due sono liste di 
partito. La DC che non ri- 
candida il sindaco uscente

Luigi Bonanni si presenta da 
sola e propone come sindaco 
Alfonso Muzzolin, già pri
mo cittadino di Magnano in 
Riviera.

Per la prima volta si pre
senta anche la Lega nord 
che punta su una donna co
me futuro sindaco della cit
tadina: Michela Gasparutti.

Komunistični prenovitelji 
za odločno opozicijo vladi

Med svojim obiskom v Trstu je vsedržavni tajnik Stranke 
komunistične prenove Sergio Garavini podčrtal stališCe 
stranke, ki je za jasno in odločno opozicijo sedanjemu vladne
mu sistemu in zato tudi sedanji Ciampijevi vladi. Glede vojne 
v bivši Jugoslaviji je bil Garavini mnenja, da na grožnje se ne 
more odgovarjati z grožnjami, marveč z diplomatskim dogo
varjanjem. Na Garavinijevem shodu je v slovenščini sprego
vorila tudi Jelka Gerbec, ki je ugotovila, da bodo nova pravila 
za obnovo deželnega sveta precej oškodovala slovensko 
manjšino, saj bo število slovenskih svetovalcev manjše.

Odločen glas 
proti vojni

s prve strani 
Med govorn icam i na 

nedeljskem  srečanju na 
videmske gradu proti gro
zotam vojne v bivši Jugo
slaviji je bila tudi senator
ka Jelka Gerbčeva, člani
ca vsedržavnega vodstva 
VZPI-ANPI.

Spomnila je, kako so se 
različni narodi Jugoslavije 
borili ramo ob rami proti 
okupatorju in kako ti isti 
narodi se danes koljejo  
med seboj. Podčrtala je, 
da gre za vojno interesov, 
kjer je organizirana desni
ca sp rož ila  n acionaln i 
alarm , ki je pripeljal do 
etničnega čiščenja.

Gerbčeva je predlagala, 
naj bi delegacija  bivših  
bork obiskala predsedni
ka OZN in ga zaprosila za

odločnejši poseg v korist 
miru.

Videmska manifestacija 
je imela svoj epilog dan 
prej v Trstu. V Rižarni so 
se bivše borke poklonile 
spominu ženskam, katerih 
življenje se je tragično za
ključilo v nacističnem uni
čevalnem taborišču.

O teh grozotah je na vi
demskem gradu spomnila 
M iuccia  G igan te , p od 
predsednica združenja de
portirancev ANED, ki je  
izrazila veliko zaskrblje
nost zaradi novih koncen
tracijskih taborišč, ki so 
nastala v Bosni in Herce
govini in o katerih se je v 
sredstvih obveščanja zelo 
malo pisalo, tako da jav
nost o njih ve malo ali nič. 
(R.P.)

Inviato il documento della Zveza beneških žen all’ONU e ad altri forum internazionali

Donne per la pace
É stato inviato alla dele

gazione italiana presso l ’O- 
NU. al suo segretario gene
rale, alla Corte intemaziona
le di giustizia de L ’Aia ed ai 
presidenti di Bosnia, Croazia 
e Serbia, il documento (che 
abbiamo già pubb lica to) 
dell’Unione donne della Be- 
necia - Zveza beneških žen- 
contro la violenza, annuncia
to nel corso della manifesta
zione dell’8 marzo.

“ La tragedia che si consu
ma nella ex-Jugoslavia - ci 
ha detto Bruna Dorbolò pre
sidente dell’associazione - ci 
ha viste impegnate dal pri
mo momento. Due anni fa a- 
vevamo chiesto al ministro 
De Michelis di intervenire, 
l ’anno successivo abbiamo 
stretto amicizia con l ’asso
ciazione femminile croata il

“ Bastione della pace”  con 
cui abbiamo continuato a 
collaborare. Il raccappriccio 
per i soprusi che si compio
no a danno delle donne, lo 
stupro programmato che su
biscono e che supera ogni 
tolleranza umana, viola an
che le leggi non scritte che 
pure esistono nel mondo ci
vile, ci hanno spinto a que- 
st’ulteriore passo. L ’ inten
zione era pure quella di dar 
voce alla ripulsa che ognuno 
sente dentro di sè e farla di
ventare un atto politico.”

Voi avete cercato l ’adesio
ne di altri gruppi femminili 
nel mondo sloveno e friula
no. Come valuti la loro rispo
sta?

“ M olte  donne si sono 
messe in contatto con noi, 
facendoci conoscere le loro

iniziative (e sono davvero 
molte) rivolte proprio alle 
donne bosniache e che co
munque hanno aderito anche 
alla nostra richiesta che lo 
stupro venga finalmente con
siderato crimine di guerra. 
La loro è stata una risposta 
non burocratica ma sentita, 
convinta. Abbiamo anche 
posto le basi per future colla

borazioni. Sono invece rima
sta delusa dai gruppi della 
nostra zona che non hanno a- 
derito, pur condividendo la 
condanna. M i preoccupa la 
non risposta dei gruppi fem
minili della Slovenia che pure 
come donne delle valli del 
Natisone conosciamo e sap
piamo che condannano come 
noi i soprusi, la violenza che

*E S'-

Slovenska skupnost vabi na
SREČANJE S KANDIDATI
ki bo v Četrtek 27. maja ob 18. uri
v dvorani Società operaia v Ul. Foro 
Giulio Cesare, 15 v Čedadu

Sodelovali bodo kandidati v videmskem okrožju 
prof. Marino Vertovec (neodvisen), univerzitetni pro
fesor Aleš Lokar in deželni tajnik ter nosilec kandidat
ne liste SSk Ivo Jevnikar
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Oni so se varni! 
an de bi mogli 
an tiel vsi 
takuo narest, 
v Ruoncu bi bluo 
spet živuo, 
ku ankrat

Srebarna poroka, bieram 
an potlè še rojstni dan!
V mladi družini v Krancovin že cieu miesac praznujejo

Kam se je  takuo lepuo 
napravla, naštimala tela lie- 
pa družina? Eh, tel miesac 
je praznovala niekan puno 
krat, kene?!

Začel so že parvi dan, v 
saboto 1. maja, kar vsi tarje 
otroc so se biermal dol v 
Podboniescu. Deset dni 
potlè, v torak 11. maja sta 
njih mama an tata prazno
vala 25 lie t od kar sta se 
oženila. Ku de bi na bluo 
zadost, v pandiejak 17. ma
ja... spet senjam. Telekrat 
zak mama je imiela rojstni 
dan, kompleano. Na vemo 
dost liet ima, pa na fotogra
f i j i  kaže, de jih  na muore 
imiet puno, pari ’na čeča.

Liepa družina živi v vasi
ci v Ruoncu, v Krancovin.

Tata se k lice Armando 
Domeniš, mama je Franca 
Ierep, otroc so pa, iz Pepar
ne pruoti te pravi Alessan
dro, Antonella an Simone.

Armando an Franca sta 
obadva iz Ruonca, je bluo 
lahko se spoznat an se za
ljubit. Kar sta se oženila sta 
Sla živet v Tarst an v V i
dam. Njih želja pa je bla se 
varnit v Ruonac, v njih roj
stno vas, kjer sta imiela njih 
družine an parjatelje.

Naglo po potresu lieta 
1976. njih Zelja je ratala re
snica. Kjer je bla ankrat Su
ola, go par Krancove, so le
puo postrojil an prerunal v 
luštno hiso. Tle žive kupe z 
njih otruok.

F o tog ra fijo  nam jo  je

parnesla hci Antonella za 
narest 'no lepo sorprežo 
mam an tatu, za jim  reC Se 
ankrat “ Buohloni”  za kar so 
nardi 1 za njo an za brate an 
za jim  voSCit še puno puno 
veselih an srečnih dni.

Tuole jim  želmo tudi mi. 
Se pa tudi trostamo, de An
tonella, Alessandro an Si
mone, pru ku njih mama an 
tata, an Ce bojo muorli an 
dan iti proC zavojo diela, 
na pozabejo nikdar na nase 
doline, na Ruonac an de 
usafajo tis to  muoc za se 
spet varnit, za na zapustit za 
nimar tel liep kraj v podbo- 
nieskem kamunu. Imamo 
potriebo takih moCi za de 
naše doline bojo le napri ži- 
viele.

Lega ambiente obiskala Cišnje

Duo je kriv za 
zapuščeno vas
Rase interes “ turistu” za Nadiske doline

Pozabljene vasi, zapušče
ne doline, poti an staže, le
pote naših dolin, kjer kralju
jejo mier an zdrav ambient: 
tele stvari začenjajo zbujat 
interes naših sosiedu, ljudi, 
ki živijo v miestu an se želi
jo  spet parbližat naravi, na
turi. Se posebno Cejo tuole 
ponudit svojim otrokam.

Takuo v nediejo 9. maja 
je biu, na iniciativo združe
nja Lega ambiente iz V i
dma, izlet v Cišnje, ki je ta
kuo ki dobro vesta 'na za
puščena vas podutanskega 
kamuna. Zbralo se je kakih 
30 ljudi, v glavnem so ble 
mlade družine z otruok, ki 
jih  je Brunello Pagavino pe- 
ju par nogah iz Dolienjane- 
ga do vasi CiSnje. Pogledal 
so an cierkvico Sv. Andreja.

Kuo je tiste de sta zbral tel 
kraj, smo jih  upraSal.

T ie l smo pogledat tolo 
zapuščeno vas, ki je za nas 
kiek posebno liepega, nam 
je jau Sergio Tomat. Tala je 
bila parložnost pa an za se 
upraSat, zaki so b li ljudje 
parsiljeni iti proC, kaj jim  je 
bluo ponujeno za de lahko 
ostanejo doma. Padla nam 
je v oci tudi 'na pista, ki so 
jo  odparli z ruspo an je ko 
garda rana v briegu. Vpra
šamo pa se al je hnucu.

Tomat je jau tudi, de je 
njih namien gledat poti za 
pomagat ekonomski rasti 
naših dolin v spoštovanju 
narave, s skarbjo de se na 
vederba okolje: agriturizem 
bi bila 'na pot, lahko pa bi 
popraval Se druge.

Frišan poberin živi v Dolenjim Barde

Jakopo, dvie liet 
“na ramanah!”

An Ce si Buoh vie kuo 
slave voje, kar zagledaš ta- 
kalo fotografijo na moreš, 
manjku za an trenutek, za 
an magnjen se posmejat an 
bit spet veseu.

Kuo bi ga radi “ poma- 
Ckal”  telega frisnega puob- 
Cja, kuo bi ga radi parjel v 
naruoCe an ga napunli 
“ bušc” . Pa duo je tel pobe
rin, ki nas takuo bistro gle
da s tajšnim simpatičnim  
nasmiehom? Ma je Jakopo 
Tarbjanu! Njega mama je 
Alda Crucil iz Marsina, tata 
pa M auriz io  Trusgnach - 
Tarbjanu iz Seuca.

Fotografija nam je parSla

glih v pravem cajtu za vo
SCit Jakopu an veseu veseu 
rojstni dan sa’ v pandiejak 
24. dopune dvie liet življe
nja. Ah de je že velik, preča 
bo hodu tudi on v dvojezi
čni vartac v Spietar, ku nje
ga sestrica Veronica (bistra 
tudi ona, vierta nam, ki jo  
lepuo poznamo). Veronica 
bo setemberja imiela “ že” 
pet liet.

Jakopo, bodi nimar takuo 
sreCan an veseu. Mama an 
tata, noni an none “ stric i”  
an “ tetè”  an vsi toji parjate- 
lji, ti na morejo želiet ku tu
ole an vse kar je narlieuSega 
na telim svietu.

“Iman veliko 
odgovornost 
na ramanah: 
riešu sam 
Tarbjanu 
preimak!"

Vsi mi, kupe z nje družino, ji želmo še puno srečnih dni

Tonina Mateutinova 
kuražno an v

Tle zdol prepišemo 'no 
lepo pismo, ki nam je  parSlo 
gor z Belgije, iz kraja Moi- 
gnelee (Tamines). PoSjala 
nam ga je  Franca Jurcova 
iz Gorenjega Barnasa.

“ Prosin vas, Ce publikata 
tole sliko, na nji je moja ta
sca Tonina Drekonja, kar j ’ 
bla mlada. Tistin, ki ju po
znajo, bi jin  rada poviedala, 
di na 7. maja j ’ dopunla 90 
liet. Vsa družina ju  sarCno 
pozdravja an j i  želmo jih  
učakat Se puno puno.

...Bi rada poviedala nje 
pot: j ’ bluo vic tarnja na nji 
ku rož. Rodila se je v Gore
njim Tarbju v Jurjovi dru
žin. Kar j ’ imiela tri lieta j ’ 
zgubila mamo: za otroka 
materna ljubezan j ’ narvic 
tu Zivlienju. Ob dvaandvaj- 
setih liet je Sla za neviesto 
tu Gniducu, v Mateužinovo 
družino, rodil so se j i  pet 
o truok: Nadalina, L id ia , 
dvuojceta Elio an Giovanni, 
an Fausto.

Ku vsi vemo, po Nedi- 
ških vaseh buoštvo j ’ bluo 
veliko, an z možan sta mje- 
la puno težave jih  zredit. 
Ankrat velie vsi so parsli v 
Belgijo služit svoj kruh an 
pomagat mam an tatu.

Lieta '64 j ’ zgubila sina 
Giovana v incidentu na ci- 
est an za oci an mater tuole 
je narguorš nasreCja an ža
lost

L ie ta  '69 j i  je  umaru 
mož an j ’ ostala sama. Malo 
liet potlè j '  oboliela an smo

Ankrat 
an naše 

none 
so ble 
mlade 

an lepe 
čeče...

jo  parpejal v Belgijo v naSo 
družino. Malo cajta potlè 
smu jo  muorli pejat v Spi- 
tau, tle so j i  m uorli nogo 
odriezat. Daržal smo jo  nu 
lieto an pu, radi smo jo  bli 
daržal nimar, ma nan j ’ bluo 
zlu težkuo ju  gledat z našim 
dielam, radi smo jo  bli diel 
tu nu hiso za te stare, pa izi- 
ka nie znala. Z veliko žalo
stjo v sarcu smo decidli ju 
luost v spietarsko hišo, za 
na reC rikovero. An pogostu 
dan al drug ju  pogledamo 
an ju potrostamo.

Radi bi bli, di kajsan bi j i  
mou pokazat giornal, za vi- 
dit, al se bo poznala.

Neviesta Franka 
an sin Elio

Karleto je paršu za 
nomalo dni na ferje taz 
Torina.

V Čedade je sreCu 
njega staro parjateljco 
M ilico z minigono gor 
do rit kratko, an usta, 
oci an nohate posebno 
nafarbane.

- Kuo ti gre Milica?
- Sa’ vieš, de tle to- 

de je malo diela, tako 
de se muorem previ- 
dat!

- A ’ se morem tudi 
ist previdat? - je hitro 
poprašu Karleto.

- Sigurno, Ce mi das 
petdeset taužint!

- Dobro je, ti jih  bon 
dau.

Takuo za cielih de
set dni K arle to  j i  je 
dau, brez besiede, kar 
je vprašala an M ilica  
g a j ’ sarCno zahvalila, 
de je biu takuo radoda
ren za j i  stuort zasluzit 
petstuo taužint tu malo 
cajta.

Te deseti dan parja- 
tel Karle to  jo  j '  po
zdravu an j i  poviedu, 
de muore iti nazaj die- 
lat v Torin.

- A ’ dielaš v Tori- 
ne? - ga je radoviedno 
vprašala M ilica - tudi 
ist imam ’no sestro, ki 
diela tu Torine.

- Vieni, viem, sa’ jo  
lepuo poznam - je  
odguoriu Karleto - ku 
sem pustiu Torin za se 
pobrat na ferje, mi je 
jala:

- Ti, ki gres v Bene
č ijo  an boš prehodu 
Cez Čedad, mi narediš 
’no veliko dobruoto Ce 
neseS moji sestri telih 
petstuo taužint, ki mi 
je bla posodila lansko 
lieto!!!

Lepo vabilo 
v Pečnije
V nediejo, takuo ki 

smo napisal na Športni 
strani, bo v PeCnijem 
praznik sporta. Tiel smo 
vas zmislit, de je an boga
ta loterija za pomagat do
maci Polisportivi.

Kupita biljete.

O 25. aprilu v Spietru an Petru Matajurcu

Reči nieso šle takuo• • •

V zvezi z zadnjim Petram 
Matajurcam se je na našem 
uredništvu oglasila gospa Car
men lussa iz Spietra, ki se je 
prepoznala v tisti ženi, ki je po 
besiedah Petra napadla poslan
ca Lizzerà. Tuole ni ries, je ja
la. Do njega sam se obamila 
korektno an s spoštovanjem an 
tudi ni ries, de sam sla proč, 
kadar so napadli mojga moža, 
zak je biu su Cja k republikin- 
cem. Tisti so bli težki cajti za 
vse, se posebno za 20-lietnega 
puoba. Na vsako vižo Ce se 
more reC, de je biu na “ zgreše

ni”  strani, je pru poviedat de je 
v vseh povojnih lietih pošteno 
dielu tudi v demokristjanski 
stranki za dobre nase skupno
sti. An ku Spietarski Sindak je 
parvi zaCeu praznovnje 25. 
aprila. Sla sam proC, kadar se 
je diskusija, zaradi intervencije 
drugih, sprevargla v kreg. Po
slancu Lizzeru pa sem povie
dala, de sam dakordo s tistimi, 
ki so v deželni komisiji za pra
znovanje 50. letnice rezistence 
jal, de je trieba počastit umarle 
partizane an tudi tiste, ki so 
umarli v fojbah.

Kronaka
novi matajur

Četrtek, 20. maja 1993
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Naš izlet v Marano
Petega maja 1993 so si 

ucenci iz dvojezične Sole Sii 
ogledat maransko laguno.

Vedeli so za to skoraj en 
mesec pre j. Nestrpno so 
Čakali na ta dan. Odpeljali 
so se približno ob Četrt do 
osmih. Po eni uri in en Četrt 
vožnje so prišli v Marano. 
Najprej so si Sli ogledat dia
pozitive o pticah, ki živijo v 
maranski laguni. Med temi 
tudi razne vrste rac. Na dia- 
pozitivah so vide li kakSni 
so, ko se izvalijo, tisti ptici, 
ki zgradijo gnezdo na tleh. 
Zanimivo je kako so mime- 
tizirani z zemljo, ko se zva
lijo  iz jajc. Vodic je učen- 
cem rekel tudi, da neke vr
ste živali se mimetizirajo in, 
Ce gres m im o, in ne

pokažeš, da jih  hoCeS ujeti, 
ostanejo tam in počakajo da 
gres proC.

Ena vrsta ptic zgradi tako 
gnezdo, da plava z plimo in 
oseko. Pokazal jim  je tudi 
razne vrste galebov. Videli 
so tudi nekaj vrst rastlin, ki, 
jih  v casu plime, voda pok
rije. Ce te rastline ostanejo 
preveč Casa pod vodo izgi
nejo. Rastejo vedno v blatu 
blizu obale in povzročajo 
nastanek otočkov.

Ko so si ogledali te dia

pozitive so stopili na majh
no ladjico imenovano «Sa
turno 2». Kapitan ladjice je 
bil mož, ki se imenuje Ge
remia. Naredili so mnogo 
slik in videli skoraj vse to, 
kar je bilo na diapozitivah. 
Ni bilo mogoCe videti vse
ga, ker ni pravi Cas, ker se
daj vsi ptici, ki so prezimo
vali v tej laguni so večino
ma odšli proti Groenlandiji. 
V id e li so majhno p ris ta 
nišče in poleg Linjana tudi 
znane «Frecce tricolori», ki

so vadile. Nekdo jih  je tudi 
slikal, a so bile predaleč.

Tako so se pripeljali do 
«kažona», kjer se je ladjica 
ustavila. Vsi so izstopili. O- 
troci so odprli svoje torbe in 
pojedli malice, ki so jih  pri
nesli s seboj. Učiteljice so 
bile bolj sreCne, ker so jim  
postregli s polento in riba
mi.

Ko so vsi pojedli j ih  je 
poveljnik Geremia zadržal s 
pesmicami povedal-je nekaj 
smeSnic in je celo Čaral. Po
tem ko so se Se malo poi
g ra li in nared ili se nekaj 
slik, jih  je ladjica odpeljala 
na obalo. Tam so stopili zo
pet na avtobus, ki jih  je od
peljal domov.

Erika

H a i già mandato il tuo tema a l XX. 
concorso dialettale sloveno 

“M o ja  vas” ?

Vincontro con capitan Geremia
M ercoledì 5 maggio 

1993, tutte le classi della 
scuola bilingue di San Pietro 
al Natisone si sono recate a 
Marano Lagunare con lo 
scopo di visitare l ’oasi fauni
stica lì situata. Ci siamo re
cati in questo paese sulla la
guna (un insieme di isolotti 
che con la bassa marea e- 
mergono in superfice) in 
corriera. Siamo arriva ti a 
Marano verso le dieci. Dopo 
aver fatto merenda, accom
pagnati daH’omitologo, stu
dioso degli uccelli siamo an
dati a guardare alcune diapo
sitive sugli uccelli che popo
lano la laguna. Verso le 
12.10 siamo saliti sul Satur
no 2, la barca che ci ha por
tato lungo i canali (i punti 
dove l ’acqua è più profon
da). 1 canali sono delimitati 
da briccole: segnali che per
mettono alle barche di capire 
dov’è il canale. In mezzo ai 
canneti abbiamo visto vari 
tipi di uccelli: falchi di palu-
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Valentino Floreancig,1s

Simone Crisetig 1a

de, gabbiani comuni, gabbia
ni reali e vari tipi di anatre.

La maggior parte degli 
uccelli rimane nell’oasi dove 
sono protetti dal WWF per 
tutto l ’ inverno poi ripartono 
al nord a causa dell’eccessi
vo caldo. Abbiamo incontra
to anche alcuni cigni lungo il 
tragitto. Siamo arrivati al ca
sone di Geremia. Il casone è 
una capanna di canne dove 
un tempo i pescatori si fer
mavano per un’ intera setti
mana per non tornare ogni 
sera a Marano. Il casone è 
costruito in tale modo da far 
uscire il fumo e non far en
trare la pioggia. Siamo en
trati e il simpatico «Capitan 
Geremia ci ha spiegato cos’è 
il casone e come si costrui
sce. Capitan Geremia è mol
to alto, indossava una tuta da 
ginnastica viola e blu. Gere
mia era seduto sul caminet
to, mentre ci preannunciava 
cosa avremmo fatto in sua 
compagnia. Ad un tratto ci 
ha presentato suo nipote che 
stava entrando con due vas
soi colmi di cibo per le inse
gnanti. C ’erano sardelle, po

lenta e vino a volontà. Gere
mia con aria felice, ci ha det
to di mangiare. Appena fin i
to di pranzare siamo andati a 
giocare.

Il capitano ci ha invitati a 
sedere ed ha esclamato: «Ed

ora qualche magia!» Gere
mia ha raccolto fra il pubbli
co orologi, fedine e banco
note da 10.000 . «Secondo 
voi manca qualcosa?» Noi 
abbiamo risposto: «No!» e 
lui: «Mancano: un fazzoletto 
di seta, uno normale, una si
garetta ed un accendino». 
Geremia ha eseguito le se
guenti magie: Ha messo una 
sigaretta nel fazzoletto di se
ta che non si è bruciato, ha 
fatto scomparire l ’orologio, 
ha fatto comparire dal nulla 
un fazzoletto, ha fatto uscire 
dalla banconota della grappa 
ed infine ha ingerito una si
garetta accesa.

Entusiasti abbiamo fatto 
ritomo a scuola.

Matteo Primosig, IV8

Iz slovenske 
otroške 

revije 
"Galeb" 

ki izhaja 
v Trstu

Nekaj manjka v šolski torbi našega 
majhnega prijatelja. Kaj je?

Počrni polja označena s piko in boš z- 
vedel za kaj se gre.

Slovenska mladina v Čedadu
V torek zjutraj je Čedad preplavila ve

lika skupina učencev iz sosednje Slovenije. 
In prav prijetno je bilo ob vsakem koraku 
slišati slovensko besedo. Ob 10. obletnici 
regijskih srečanj učencev, ki so bili 8 let z- 
vesti dobri knjigi in bralni znački je namreč 
skupina kakih 400 učencev iz Ajdovščine, 
Tolmina in Nove Gorice bila na izletu v 
Benečiji. Prva postojanka je bila v Čedadu, 
kjer je izletnike sprejela ravnateljica dvoje
zične šole Živa Gruden. Po ogledu mesta je 
skupina nadaljevala pot do Stare Gore. Tu 
jo  je pričakal msgr. Paskval Guion, ki je 
nakratko predstavil zgodovino Beneške 
Slovenije. Nato je  igralec Primorskega 
dramskega gledališča, Milan Vodopivec, 
podal nekaj odlomkov iz pridig Janeza Sve- 
tokrižkega.

Na velikem trgu pod svetiščemje nato 
Jože Zupan podelil bralne značke.

Minimatajur
Moja
V iil
concorso 
entra 
nel vivo

Ragazzi, scade domenica 30 maggio i l  termine per 
partecipare al 20. concorso dialettale Moja vas, promos
so dal centro studi Nediža di S. Pietro al Natisone. Entro 
quella data cioè dovranno pervenire al “Nediža” i vostri 
elaborati, i  testi scritti nel dialetto sloveno che parlate a 
casa vostra, accompagnati preferibilmente anche da illu 
strazioni, fotografie o altro. Se non lo avete ancora fatto, 
mettetevi dunque subito al lavoro.

Qualcuno lo troverà forse difficile, temendo di non sa
per scrivere in sloveno. Prendete allora questo concorso 
come un atto d ’amore per la lingua dei vostri genitori, 
dei nonni e di quelli che li hanno preceduti, per la cultu
ra e le tradizioni che la nostra lingua esprime. Prendete
lo anche come una sfida, così come hanno fatto centinaia 
e centinaia di ragazzi prima di voi che hanno raccontato 
vicende della propria famiglia, del paese, facendo delle 
vere e proprie ricerche. A tutti... buon lavoro!

  -------------------------------------

Za najmlajše: 
kaj manjka?

is:
X X .

novi matajur
četrtek, 20. maja 1993

Foto-ricordo 
della gita 
di studio 
a Marano 
Lagunare

Učenci petih razredov dvojezične osnovne šole iz Spetra na študijskem obisku
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Risultati
PROMOZIONE

Union '91 - Valnatisone 1 -5

3. CATEGORIA 
Pulfero - Savognese 1-1

ALLIEVI
Chiavris/B - Valnatisone 1-6 

ESORDIENTI
Torreanese - Valnatisone 0-0

PULCINI
Donatello - Audace/A 1 -2 
Donatello - Audac /B 1 -5

AMATORI 
Pieris - Real Pulfero rinv. 
Pol. Valnatisone - S. Vito 3-5

PALLAVOLO MASCHILE
Us Friuli - S. Leonardo 2-3

Prossimo turno
GIOVANISSIMI

Mereto D.B. - Valnatisone

ESORDIENTI
Valnatisone - Risanese 
Cussignacco - Valnatisone

AMATORI 
Real Pulfero - Pieris

PALLAVOLO MASCHILE 
S. Leonardo - Volley Como

Classifiche
3. CATEGORIA

S. Lorenzo 43; Sagrado 37; 
Rangers, Medeuzza 34; Pa- 
viese 33; Mariano, Begliano, 
S. Rocco 28; Vermegliano 
24; Savognese 21; Pulfero 
18; Cormor 15; Azzurra 13; 
Celtic 6.

ALLIEVI
Reanese 51; Valnatisone
50; Buiese 42; Nimis 41 ; 
Gaglianese 38; Fortissimi 
36; Cividalese 31 ; Azzurra, 
Buttrio, Celtic 29; Natisone 
26; Chiavris/B 23; Riviera 
14; Union 91/B 13; Manza- 
no 8; Fuigor 4.

ESORDIENTI
Manzanese 30; Valnatiso*
ne 24; Torreanese 21 ; But
trio 18; Gaglianese 16; Az
zurra 14; Cividalese 11; U- 
nion '91 10; Aurora 5; Risa
nese 3.

Torreanese 2  partite in meno; 
Manzanese, Buttrio, Union '91, 
Aurora una partita in meno.

PALLAVOLO MASCHILE
Volley Corno 24; Percoto, 
Cus Udine 22; Pol. S. Leo
nardo 18; Maianese 14; 
U.S. Friuli 8; Lignano, Vb 
Udine 6; Lavariano 0.

/FUMO® MUtimH
Girone A

Reanese, Basaldella, Pa- 
gnacco.

Girone B
Morsano al Tagliamento, 
Valnatisone, Maianese o 
Union '91 o Bearzi (X).

1. giornata ■ 23 maggio 
Morsano - Valnatisone 
riposa X

2. giornata - 30 maggio 
Valnatisone - X
riposa Morsano

3. giornata - 6 giugno 
X - Morsano 

riposa Valnatisone 

Finale 1. e 2. posto 
13 giugno ore 10 - Majano 

vincente A - vincente B

Valnatisone, una 
cinquina che vale
A Tava guacco i l successo della permanenza

Vincendo la gara di spa
reggio cn l ’Union ’91 la Val
natisone ha acquisito il diritto 
di rimanere anche la prossima 
stagione nel campionato di 
Promozione.

Le premesse alla v ig ilia  
della sfida non erano delle 
migliori per i sampietrini, per
seguitati, oltre che dalla sfor
tuna, anche dall’ultimo infor
tunio in ordine di tempo capi
tato al valido giovane centro
campista Igor Peres durante 
l ’allenamento di giovedì scor
so con la rappresentativa re
gionale a San Vito al Taglia
mento. Per lo sfortunato gio
catore l ’avventura in rappre
sentativa si è conclusa anzi
tempo avendo bloccata la 
gamba sinistra da uno stiva
letto gessato. Domenica scor
sa nella gara di Trivignano 
anche Roberto Sedi, dopo es
sere rientrato da un preceden
te infortunio, ha dovuto dare 
forfait per il riacutizzarsi del 
malanno muscolare subito in 
precedenza. Nonostante que
ste vicissitudini la squadra ha 
fatto quadrato allenandosi in
tensamente per presentarsi

nel migliore dei modi al deci
sivo appuntamento. Gli av
versari di Percoto lamentava
no pure loro qualche assenza, 
ma pensiamo che la Valnati
sone avrebbe conquistato e- 
gualmente il successo. Pas
sando alla gara va messa in e- 
videnza la grande prova di ca
rattere offerta dai ragazzi che 
sono andati in gol al 14’ con 
Gabriele Trusgnach. Il rad
doppio ad opera di Costapera-

II presidente 
S p e c o g n a  
con alla sua 
sinistra Aldo 
Fornasarig 
e lo sponsor 

R om olo De 
Marco

ria al 35’ seguito dalla rete 
della bandiera dell'Union ’91. 
Nella ripresa ancora Trusgna
ch in gol al 15’ seguito dai 
compagni di squadra Michele 
Osgnach al 33’ e Gianluca 
Tuzzi al 42’ . Dopo la gara 
grande soddisfazione del pre
sidente Angelo Specogna e 
dell’allenatore Roberto Peres- 
soni che hanno avuto fiducia, 
peraltro degnamente ripagata 
nei ragazzi.

Allievi a ll’ultim
Con il largo successo ottenuto a Udine 

contro il Chiavris/ B grazie alle due reti di 
Cornelio e di Alessandro Bergnach nel pri
mo tempo; Specogna, Cornelio e Matteo 
Tomasetig nella ripresa gli Allievi hanno 
concluso il campionato. Ora sono attesi alle 
finali il cui calendario è inserito qui a fian
co.

Gli Esordienti sono stati bloccati sabato 
scorso dalla pioggia a Torreano. 11 recupero 
si è giocato lunedì sera. Ieri invece è inizia
to il quinto torneo “ Armando Lorenzutti”  
contro gli udinesi del San Gottardo. Sabato 
prossimo concluderanno a Scrutto ospitan

do la Risanese il loro campionato. Lunedì 
alle ore 18.15 affronteranno il Cussignacco 
per il secondo turno del Torneo.

Concluso con due vittorie ottenute sul 
campo esterno del Donatello/O lim pia il 
campionato dei Pulcini de ll’Audace. La 
squadra A ha vinto di misura con le reti di 
Federico Crast e Davide Duriavig, mentre 
la B è andata a segno cinque volte, tripletta 
di Eric Dorgnach e gol di Gabriele Miano 
concludendo la “ vendemmia”  con un auto
gol degli avversari. La Polisportiva Valna
tisone di C ividale ha concluso con una 
sconfitta di misura la Coppa Friuli Amatori.

Jadran:za 
skupni uspeh

Konec tedna je  b il v 
T rs tu  občni zbor 
košarkarskega društva 
Jadran, ki je prvi “ uve
del”  model združevanja 
v nasi zamejski tekmo
valni stvarnosti.

Ce je  res, da so na
miznoteniške igralke K- 
rasa p riš le  do samega 
vrha A lige, je tudi res, 
da je slovenska košarka 
prav po zaslugi Jadrana 
dosegla vrsto uspehov, 
krona katerih je bilo na
stopanje v B lig i. In ne 
samo to. V društvu se je 
vzgo jilo  nekaj izrednih 
talentov, ki so svoje z- 
nanje pokazali tudi v pe
terkah A - l in A-2 lige.

Jadranova uspeSna pot 
se je začela ob zamisli, 
da je treba združiti vse 
sile in ob skupnem dogo
varjanju stremeti za u- 
speh. To so s to r il i ob 
podpori d ruštev Bor,

Dom, Kontovel, Polet, 
Sokol in Breg, ki so z- 
druženi ekipi dali, kar so 
im eli najboljšega, da bi 
zamejska košarka uspela 
in postala med vodilnim i 
v deželi.

Z občnim zborom se 
je nekako zak ljuč ilo  to 
obdobje Jadrana.

Igralci prve generacije 
so skoraj zvečine zapu
s tili tekmovalna igrišča 
in se preselili na trener
ske k lop i ali v vodstva 
ekip. Jadran začenja no
vo obdobje, ki se ne obe
ta nič lažje od prvega, ko 
je bilo treba vse postaviti 
na novo.

S icer n i raz loga za 
malodušje, saj tud i m- 
lajse generacije Šport
n iko v  p rem ore jo  na
darjene in kakovostne 
košarkarje, ki bodo za
gotavlja le  kontinu ite to  
pri Jadranu. (R.P.)

Un derby 
in pareggio

PULFERO - SAVOGNESE 1-1
PULFERO: Predan, Birtig (Blasutig), Pace, Scaravetto 
(Sturam), Dugaro, Comugnaro, Burello, Qualizza, 
Medves, Stulin Adriano, Clavora. Allenatore Paolo 
Cont.
SAVOGNESE; Codromaz, Blasutig (Meneghin), Flo- 
reancig Fabrizio, Iuretig, Vogrig, Cernotta, Specogna, 
Terlicher, Podorieszach, Stulin Luciano (Floreancig An
tonio), Rot. Allenatore Luciano Bellida.
Nostro servizio - Stranamente il derby è iniziato con cin
que minuti di anticipo sulforario previsto, per questo mo
tivo alcuni sportivi si sono lamentati per non aver potuto 
assistere alla rete del momentaneo vantaggio del Pulfero 
messa a segno dopo soli cinque minuti da Stefano Qualiz
za. Il gol è stato ottenuto grazie ad un tiro dalla lunga di
stanza con il pallone che rimbalzando nei pressi di Codro
maz in quel momento fuori dai pali, andava in rete.
Si è scatenato un violento temporale che ha disturbato sia 
i giocatori che il pubblico presente. Al 13’ pronto riscatto 
deH’estremo ospite che metteva in angolo il pallone cal
ciato da Qualizza; un minuto più tardi bloccava con sicu
rezza una conclusione di testa di Clavora. Si infortunava 
Scaravetto che veniva sostituito da Sturam. AI 26’ giun
geva il pareggio dei gialloblu con Simone Blasutig che 
approfittava di una indecisione della difesa per mettere in 
rete da pochi passi. Al 35’ anche Birtig doveva abbando
nare il campo per infortunio. Iniziava la ripresa con il sole 
ed al 10’ il Pulfero rimaneva in dieci per l ’espulsione di 
Adriano Stulin (nella foto con Luciano Stulin) che aveva 
protestato per un fallo su Qualizza non rilevato dall’arbi
tro. L ’azione che ne era conseguita permetteva a Podorie
szach di presentarsi solitario in area, ma Predan riusciva a 
respingere. A l 25’ veloce contropiede con scambio Burel
lo - Blasutig con Codromaz che in uscita deviava il pallo
ne in fallo laterale. A l 28’ conclusione di Fabrizio Flo
reancig fuori di un soffio, al 30’ respinta di Predan su con
clusione conseguente a calcio d’angolo di Cernotta. Al 
4 1 ’ doppio miracolo di Predan che respingeva le ravvici
nate “ bordate”  di Podorieszach e Fabrizio Floreancig. In 
conclusione il pareggio può considerarsi equo.

m

i

Un gruppo 
di atleti 

che ha 
p a rte c ip a to  
a lla  scorsa  
edizione 
de l Trofeo 
Marchig

Pechinie vi attende
Tre manifestazioni di corsa podistica in 

programma nelle V alli: nelle domeniche 
del 23 maggio a Pechinie (Savogna) staf
fetta; 18 luglio a Ponteacco (S. Pietro) se
conda prova campionato regionale Fidai in
dividuale e società, categorie giovanili as
solute ed amatori veterani; e 12 settembre a 
Tarcetta (Pulfero), sesta prova Trofeo Co
munità montane CSI.

Organizzata dalla Polisportiva Matajur 
di Savogna si svolgerà domenica a Pechi
nie la quinta edizione del Trofeo “ Stefano

Marchig”  in collaborazione con la squadra 
v ig ili volontari di Savogna. Il ritrovo è fis
sato per le ore 8.30 per le iscrizioni. La par
tenza della prima frazione della staffetta 
sarà data alle ore 10 da Pechinie di Sotto. 
Possono partecipare i tesserati Fidai, CSI, 
militari e stranieri. A contorno della gara la 
Polisportiva Matajur ha organizzato anche 
le gare individuali per le categorie Cadetti, 
Cadette, Giovanissimi, Giovanissime, Ra
gazzi e Ragazze su percorsi con diverse d i
stanze a seconda dell’età dei partecipanti.
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DREKA

Trušnje 
Muorje ljudi 

na Renatovim pogrebu

Seu je na hitro in obedan 
bi ne biu mislu, da nas je za 
venčno zapustit Renato 
C rain ich-FoSčov po do
mače, kadar so odzvonili A- 
vem arijo v turmu Device 
M arije  na Krasu. Imeu je 
samuo 67 liet.

Potle se je hitro raznesla 
žalostna novica po vseh na
ših dolinah, saj je biu mož 
od vseh poznan in spošto
van.

Renato je  šu mlad po 
svetu. VeC let je  biu em i
grant v Kanadi. Kadar se je 
varnu, se je poroCiu z Eleno 
Mlinarjovo iz Platea. Potle 
je  ostu zmeraj doma, na 
Trusnjem, kjer je skarbeu za 
dva otroka, za starega oCeta 
in mamo.

Biu je vljuden, gentil z 
vsemi. Biu je tudi simpati
čen, ker je marsikatero lepo 
poviedu. Renato ni manjku 
na nobenem pogrebu. Vsa
kemu je parSu dajat zadnji 
pozdrav, ne glede al je biu 
pogreb v Dreki, Grmeku, 
Srednjem, Sv. Lenartu, v 
Spetru, al kje drugje. Ni 
imeu automobila, ne druge
ga motornega vozila, pa je

vzeu pot pod noge in Seu 
počastit tistega, ki se je ločil 
s tega sveta. Kilometri poti 
mu niso nadlegovali. Zatuo 
ni ve like  Cude, da mu je 
paršlo dajat zadnji pozdrav 
h D evic i M a rij na Krasu 
muorje lju d i. Paršli so iz 
vseh dolin, pa tudi veliko t i
stih, ki živijo na Laškem.

Lepo je bilo, da so parSli 
maševat za pogreb pravega 
kristijana Stieri duhovniki iz 
različnih krajev: poglavar 
naših duhovnikov, don Dio
nisio MateuCiC iz Spietra, 
Mons. M arino  Q ualizza, 
gospod Adolfo Dorbolo, fa- 
moStar iz Svetega Lenarta 
in gospod Emil CenCiC, fa- 
mostar iz Gorenjega Tarbja.

Renato je na hitro umru 
na Planini, blizu vasi, v to- 
rak 11. maja, njega pogreb 
je biu v Četrtek 13. Renata 
bomo ohranili v lepim an 
venčnim spominu.

Laze 
Zbuogam Pepo

V malo cajta smo imiel v 
dreSkem kamunu, kar stier 
pogrebe. V Cedajskem Spi
tale je umaru nas vasnjan 
Giuseppe Cicigoi - Pepo K- 
ristusu z Laz. UCaku je 81 
liet. Na telim svietu je zapu- 
stu brata, sestro, kunjade, 
navuode an vso drugo žlah- 
to.

Njega pogreb je biu go 
par Devici Mariji na Krasu 
v pandiejak 17. maja popu- 
dan. Naj v mieru počiva.

GRMEK

Kanalac 
Zapustu nas je  

Vigi Jaku
Cepru z zamudo, pu- 

blikamo žalostno novico, ki 
se tiCe vasi Kanalac, in Cor

no di Rosazzo na Laškem.
Tam je v noci od petka 

16. na soboto 17. aprila na 
hitro umaru Luigi Canalaz- 
Vigi Jaku za parjatelje. Dol 
je biu tudi podkopan v nedi- 
ejo 18. aprila.

Rajnik V igi se je rodiu v 
Jakuovi družini na Kanalcu, 
kot Sesti sin od osmih otru- 
ok, 1924. lieta. Ko je odslu- 
žu sudašCino, je naredu pro
šnjo za iti v policijo, kjer je 
biu tudi sparjet. Narvic liet 
službe je  naredu v mestu 
Varese, kjer je spoznu tudi 
njega življensko družico, s 
katero se je poroCiu. Zena 
mu je Sla na drugi svet ne
kaj liet od tega. Niesta ime
la otruok. On je zakljuciu 
svojo policijsko kariero na 
komisarjatu v Barkolah pri 
Trstu. Potem sta parsla z že
no živet v Corno di Rosaz
zo. Rad je parhaju u rojstne 
kraje. Lepuo ga je bluo sre- 
Cjat, saj je biu simpatičen, 
parjazan, vljuden (gentil). 
Na svietu je zapustu druži
no, brate, sestre, kunjade an 
vso drugo Zlahto.

SVET LENART

Gariup. Imeu je 71 liet.
Žalostno novico so spo

ročil družina an žlahta.
Njega pogreb je  biu v 

Kozci v pandiejak 17. zju- 
tra.

PODBONESEC

Ruonac 
Zgubil smo 

pridnega mota
V vasici Tuomac tle v 

Ruoncu so zgubil Se adnega 
moža, še adnega pridnega 
parjatelja. V Cedajskem Spi
tale je umaru V ittorio  Bir- 
tig. Imeu je 77 liet.

Na telim svietu je zapu
stu ženo, sinuove, neviesto, 
zete, brate, sestre, navuode 
an vso drugo zlahto.

Njega pogreb je  biu v 
Ruoncu v pandiejak 17. ma
ja popudan.

Jagnjed 
Smart v nasi vas

V videmskem Spitale nas 
je za venčno zapustila An
gelina Simaz, poročena De- 
begnach tle z nase vasi. I- 
miela je 80 liet.

Za njo jočejo mož, hčere, 
zeti, navuoda an vsa druga 
žlahta. Nje pogreb je biu v 
Podutani v pandiejak 17. 
popudan.

Kozca 
Še an pogreb

Tan v rikoverje, kjer je 
preživeu zadnje lieta svoje
ga življenja, je umaru Pietro

Adna od stazic naših 
dolin gre iz Vodopiv
ca (D olina) do Gar- 
m ikà. Pa ku m alo- 
manj vse te druge tle 
po naših dolinah je  
zaraščena, sa ’ ni vic 
obednega, ki hode po 
n ji. Je pa škoda, de se 
takuo zgubjajo. 
Športno društvo  
(P o lisp ortiva ) Gar- 
mak vas klice v sabo
to 22. maja ob treh  
popudan gor h Vodo- 
pivcam.
Za sabo p arnesita  
sarp an vse kar kor, 
za oCet od garbide an 
laze, zak nam ien je  
pru t is t i, ocet telo  
staro stazo , ki veže  
tele dvie vasi garmi- 
škega kamuna.
Na stuojta parmanj- 
kat.

PISE

PET AR MATAJURAC

Klabuk, cvek an zunanji 
ministri vse Evrope

Ita lija n i imajo po svetu 
dobro, lepo ime, da so ga
lantn i, ljubeznivi, v ljudn i 
(g e n t il i ) .  Im a jo  pa tu d i 
slabo ime, da rad i krade
jo .

2e v otroških  le tih , ko 
sem biu šele majhan maj-
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han, sem poslušu no prav- 
co od naših emigrantov v 
Franciji.

Pravca «barzelletta» je  
bla zlo simpatična. Povi- 
em vam jo  tako a l pa par- 
bližno tako, kot sem jo  C u :

V Parizu, gor v F ranci
j i ,  so se b li zbrali na kon
ferenci zunanji m in istri od 
vse Evrope. Kadar so za
k lju č ili, zaparli konferen
co, so se parpravja l za it i 
vsak po svoji poti. Takrat 
pa je  zaCeu francoski m i
n is te r uekat, da so mu 
u k ra d li k lobuk, k i ga je  
biu obiesu za cvek na ste
no. Vsi m in is tri so hnadu 
z a u p il i :  «U kradu  ga je  
Ita lijan !»

«Ne, sigurno je  biu kaj- 
šan drug. Ce bi biu I ta l i
ja n , b i b iu  ukradu  tu d i 
cvek!» je  odgovoriu fra n 
coski minister.

Tata stara zgodba mi je  
p a r š la  na m iseu, kada r 
sem videu vinjeto, anoni
mno, nepodpisano v la 
škem, furlanskem  jez iku . 
Kadar sem jo  videu in pre- 
brau t r i  besede, sem se 
parjeu za trebuh, da mi ne 
pokne od smieha.

Nad križem  je  p is a lo : 
«Pasche 1993», k i p ride

reC Velika noC 1993.
Na križu, nad K ris tu 
sovo glavo, pa usodni 
INRI. Kristus z levo, to 
Cepamo roko  sneto iz 
križa , ker so mu u k ra d li 
cvek, cvilo. Pa On, ki vse 
ve in vse zna, je  spoznu 
pod križem moža, ki mu je  
ukradu cv ilo , s katero je  
pretarpeu božjo maltro.

Tat je  b iu  gobast in 
spregnjen. Teu je  letet na
p re j z dugo cvilo  v roki, ko 
mu je  zar ju  Kristus iz k r i
ža, s stegnjeno, f r a j  roko, 
po laško: «Poe l i  chel cla- 
ut!». Kar po slovensko po 
meni: lož dol, pusti t is t i 
cvek, tis ti žebelj.

In Kristus je  imeu prav, 
ražon , sa j je  samuo on 
tarpeu zavojo tistega čve
ka, pa so mu še tis tega  
ukradli.

Mene se zd i, da sem 
pod Kristusovim križu, na 
vinjeti, s kristusovo cvilo v 
ro k i spoznu A nd reo ttija . 
Pa naj bo. Vsi kradejo, sa
muo tuo muora b it doka
zano.

Pa lepuo bi bluo, Ce bi 
kajšan pošten Človek, brez 
tatvinskih namienov sneu 
še dvie cvile Kristusu: t i 
sto iz desne roke in tisto,

k i ima 
rprebite k r i

žane noge.
Zeleu b i, da b i paršu, 

stopu dol s križa in zaCeu 
m latit, kot farize je  v tem
p i u, vse tiste, ki izkorišča
jo , šfrutavajo njega ime za 
š ir iti svojo bogatijo.

Pa Kristug gor, Kristus 
dol, vsi kradejo.

A l bo še kajšan Čistih 
rok?

O ja . Jih je  še m ilijone  
in m ilijone poštenih ljud i 
v I ta l i j i .  T is ti, k i nucajo  
manj jezika, puno pa roke, 
ki so žuljave od diela.

Te li so d ie lavc i in ku- 
metje!

Političn i možje so se za
bredli v korupcije, tangen
topo li, podkupnine, uma
zanije.

T avžen tk ra t ra jš  s t i 
snem roko od zemje uma
zano, kumeta, kot tistemu, 
ki prešteva denar za ticket 
našega zdravja.

Čeprav umazane od ze
mje, so roke našega kmeta 
b o lj Ciste od lju d i visoke 
finance.

Gre naprej

—  Kronaka —
Miedihi v Benečiji

DREKA
doh. Lorenza Giuricin 

Kras:
v sredo ob 12.00 
Debcnje: 
v sredo ob 15.00 
Trinko:
v sredo ob 13.00

GARMAK
doh. Lucio Quargnolo 

Hlocje:
v torek ob 10.30 
v sredo ob 10.00 
v petak ob 10.30

doh. Lorenza Giuricin 
Hlocje:
v pandiejak ob 11.30 
v sriedo ob 10.30 
v petak ob 14.30 
Lombaj: 
v sriedo ob 15.00

PODBUNIESAC
doh. Vilo Cavallaro 

Podbuniesac:
v pandiejak, sriedo 
an petak od 9.00 do 11.00 
v torak od 16.00 do 17.30 
v cetartak od 9.30 do 11.00

d o li Giovanna Plozzer 
Podbuniesac: 
v pandiejak, sriedo 
an petak od 8.30 do 10.00 
v torak an cetartak 
od 17.00 do 18.30

SOVODNJE
doh. Pietro Pellegriti 

Sovodnje:
od pandiejka do petka 
od 10.00 do 12.00

SPIETAR
doh. Edi Cudicio 

Spietar:
v pandiejak, sriedo, Cetartak 
an petak od 8.00 do 10.30 
v torak od 16.00 do 18.00 
v soboto od 8.00 do 10.00

doh. Pietro Pellegriti 
Spietar:
v pandiejak, torak 
an petak od 8.45 do 9.45 
v sriedo od 17.00 do 18.00 
v soboto od 9.45 do 10.45

SRIEDNJE
doh. Lucio Quargnolo 

Sriednje:

v pandiejak ob 11.00 

v Cetartak ob 9.30

doh. Lorenza Giuricin 

Sriednje: 

v torak ob 11.30 

v Cetartak ob 10.15

SV. LIENART

doh. Lucio Quargnolo 

Gorenja Miersa: 

v pandiejak od 8.00 do 10.30 

v torak od 8.00 do 10.00 

v sriedo od 8.00 do 9.30 

anod 17.00 do 18.00 

v Cetartak od 8.00 do 9.00 

v petak od 8.00 do 10.00 

an od 17.00 do 18.00

doh. Lorenza Giuricin 

Gorenja Miersa: 

v pandiejak od 9.30 do 11.00 

v torak od 9.30 do 11.00 

v cetartak od 11.30 do 12.30 
v petak ob 16.00

Guardia medica
Za tistega, ki potrebuje miediha 

ponoC je na razpolago »guardia 
medica«, ki deluje vsako nuoc od 8. 
zvicer do 8. zjutra an saboto od 2. 

popudan do 8. zjutra od pandiejka. 

Za Nediske doline se lahko telefona 

v Spieter na Številko 727282.

Za Cedajski okraj v Čedad na Šte

vilko 7081, za Manzan in okolico na 

številko 750771.

Poliambulatorio 
v Špietre

Ortopedia, v sriedo od IO. do I I .
ure, z apuntamentam (727282) an 
impenjativo.
Chirurgia doh. Sandrini, v Cetartak 
od 11. do 12. ure.

Dežurne lekarne / Farmacie di turno
OD 22. DO 28. MAJA 

Cedad (Fontana) tel. 731163 
OD 24. DO 30. MAJA 

Prapotno tel. 713022 - Tavoijana tel. 712181 
Ob nediejah in pntznikah so odparte samuo zjutra, za ostali Gas in za 

portoc se more klicat samuo, ce riceta ima napisano »urgente«.

BCBKB
BANCA DI CREDITO DI TRIESTE 
TR2ASKA KREDITNA BANKA

FILIALA CEDAD

FILIALE DI CIVIDALE

Ul. Carlo Alberto, 17 
Telef. (0432) 730314-730388

Via Carlo Alberto, 17
Fax (0432)730352
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valuta kodeks nakupi prodaja media

Slovenski Tolar SLT 12,75 13,25 _
Ameriški dolar USD 1450,00 1504,00 1468,25
Nemška marka DEM >04,00 926,00 914,91
Francoski frank FRF >66,50 275,00 271,32
Holanski florlnt NLG 103,00 828,00 815,65

44,49Belgijski frank BEK 43,75 45,20
Funt Sterling GBP 2240,00 2297,00 2262,87
Kanadski dolar CAD 1145,00 1178,00 1150,49
Japonski jen JPY 12,90 13,60 13,24
Švicarski frank CHF >94,00 1015,00 1011,19
Avstrijski Šiling ATS > 27,50 132,00 130,07
Španska peseta ESP 11,70 12,30 11,99
Avstralski dolar AUD 1015,00 1045,00 1030,71
Jugoslovanski dinar YUD — ■ — —
Hrvaški dinar HRD 0,50 0,75 —
Europ. Curr. Unlty ECU _  ■§ — 1786,71

CERTIFICATI DI DEPOSITO

A 3 mesi al tasso nominale del 11,00% - taglio minimo 100 milioni
A 6 mesi al tasso nominale del 10,25% - taglio minimo 5 milioni
A 12 mesi al tasso nominale del 10,00% - taglio minimo 5 milioni


